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0 carències
0 problemes

Per obtenir la carència de 0 mesos en l’assegurança de salut o vida s’ha d’efectuar la contractació de l’assegurança abans del 31/12/2024 amb Andbank Assegurances*.
Myandbank és un banc 100% digital, un nou canal comercial d’Andorra Banc Agricol Reig, SA. (Andbank). Andbank opera amb el Número de Registre Tributari (NRT) A700158F, el núm. de Regis-
tre Societats Mercantils 5008 i el núm. de registre a l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) EB 01/95. Per a més informació, contacta amb hola@myandbank.com o al 881 960.

 *Andorra Assegurances Agrícol Reig S.A.U.,  NRT : A-703871-X - Núm. Registre de Societats Mercantils 8715, Llibre S-79, Folis 33 a 40. Núm. Registre de l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) A01. 
Per a més informació, contacta amb Andbank.assegurances@andbank.com o al tel. +376 881 965

Contracta ja la teva assegurança
i gaudeix des del primer dia
de tota la tranquil·litat.

T’ho posem fàcil. Entra a l’app!
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https://myandbank.com/
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Una esmena a la totalitat 
empentada, però no recolzada

SESSIÓ DEL CONSELL GENERAL Pàgines 12 a 14

CONSELL GENERAL

La presidenta del grup 
parlamentari d’Andorra 

Endavant, Carine Montaner, 
durant la sessió d’ahir.

La proposta de Montaner es queda en paper 
mullat, tot i les crítiques que rep la Llei Òmnibus

L’oposició posa de manifest els incompliments 
de l’AREB detectats al Tribunal de Comptes
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de 18 anys 
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furtar cotxes
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Els agents i gestors immobilia-
ris d’Andorra consideren que 
l’Acord d’associació amb la 
Unió Europea representa un 
risc per al seu sector. Segons les 
conclusions de l’informe jurí-
dic, l’Acord podria entrar en 
conflicte amb les llibertats fona-
mentals que promou el mercat 
interior europeu, tal com ja van 
alertar els professionals del sec-
tor fa un temps, ja que, segons 
el document, la regulació actu-
al del Col·legi d’Agents i Gestors 
Immobiliaris d’Andorra (AGIA), 

El col·legi rep les conclusions de l’informe jurídic sobre l’impacte de l’adhesió a Europa
EL PERIÒDIC

 L’informe conclou que l’Acord, en la seva forma actual, representa un desafiament per al model regulador d’Andorra.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

des per un interès públic o no 
són proporcionades als seus ob-
jectius.

Tot i que l’Acord inclou un pe-
ríode transitori de tres anys des 
de la seva entrada en vigor, du-
rant el qual es permetrà mante-
nir algunes condicions actuals, 
aquestes hauran d’aplicar-se de 
manera no discriminatòria. A 
més, fins a l’1 de gener de 2027 
es podran mantenir certes res-

Perill confirmat
INFORME DEMANAT PER L’AGIA

Impacte de l’Acord en el sector immobiliari
Tema del dia

la qual inclou requisits d’accés 
i exercici de la professió com la 
col·legiació obligatòria, no aca-
ba de trobar l’encaix adient per 
al sector dins la negociació.

L’informe acabat d’elaborar 
pel bufet Marimón analitza les 
conseqüències d’aquest acord 
sobre el sector de la intermedia-
ció immobiliària, en un context 
marcat per l’obligació d’Andor-
ra d’adaptar-se a les normes del 
mercat únic europeu. Això in-
clou l’aplicació de les llibertats 
fonamentals d’establiment i 
lliure prestació de serveis, les 
quals exigeixen l’eliminació de 
restriccions que dificultin o li-

mitin l’accés i l’exercici d’acti-
vitats professionals.

La legislació andorrana actu-
al imposa requisits com l’au-
torització administrativa, la 
col·legiació obligatòria, l’obli-
gació de disposar d’una asse-
gurança específica, el compli-
ment de deures deontològics i 
el seguiment de la normativa 
contra el blanqueig de capitals. 
Aquest marc regulador, segons 
l’AGIA, podria veure’s qüestio-
nat si alguna d’aquestes mesu-
res es considera incompatible 
amb les normes europees, espe-
cialment si es considera que no 
estan adequadament justifica-

L’eliminació de 
barreres reguladores 
facilitaria l’entrada de 
professionals sense 
requisits addicionals

triccions a l’accés i l’exercici de 
professions, però aquesta mora-
tòria no resol les incerteses so-
bre l’impacte a llarg termini.

L’AGIA alerta que l’elimina-
ció de barreres reguladores po-
dria facilitar l’entrada de pro-
fessionals europeus sense re-
quisits addicionals, un fet que 
podria reduir els estàndards de 
qualitat del servei i posar en pe-
rill la competitivitat de les em-
preses locals. Per això, el col·legi 
professional reclama al Govern 
que negociï excepcions o meca-
nismes específics que protegei-
xin el sector de la intermediació 
immobiliària davant d’aquest 
escenari. Amb tot, l’informe 
conclou que l’Acord, en la seva 
forma actual, representa un de-
safiament per al model regula-
dor d’Andorra. .
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El passat dilluns 25 de no-
vembre es commemora-
va a tot el món el Dia In-
ternacional per a l’elimi-
nació de les violències a 
les dones. I sí, ja sé que és 
un tema del qual he par-
lat en més d’una ocasió, 
però em costa molt no tor-
nar a fer-ho quan una de 
cada tres dones és vícti-
ma de violència en la se-
va llar, en l’espai públic 
o en el seu lloc de treball. 
I malgrat l’aprovació de 
noves lleis, les xifres no 
baixen. La violència con-
tra la dona és, tristament, 
una realitat omnipresent 
i devastadora, un proble-
ma generalitzat que es 
comença a patir a edats 
alarmantment primeren-

La controvertida Llei Òm-
nibus ha estat protagonis-
ta d’un curiós gir de guió. 
En les darreres setma-
nes, aquesta proposta ha-
via estat durament criti-
cada des de diferents àm-
bits, els quals la titllaven 
de precipitada i confusa. 

Quan les crítiques 
esdevenen aplaudiments

La finestra

Oberta

EDITORIAL

MARIAN

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

Tanmateix, quan l’esme-
na a la totalitat presenta-
da per Montaner no ha 
prosperat, el relat ha can-
viat. Ara, molts dels ma-
teixos actors que havi-
en carregat contra la llei 
semblen donar-li suport 
o, com a mínim, acceptar-

idees sòlides, més enllà de 
tàctiques partidistes. Les 
lleis que afecten la ciuta-
dania han de ser debatu-
des amb rigor i convicció, 
no utilitzades com a eines 
per obtenir avantatges po-
lítics puntuals i alimen-
tant el desencís social. 

FERNÁNDEZ

sonal, sinó que també 
obstaculitzen la igualtat 
de gènere i la participació 
democràtica.

I on, especialment, les 
dones pateixen violèn-
cia de gènere és en l’àm-
bit de la mateixa llar. Gai-
rebé una de cada cinc do-
nes ha estat víctima de 
violència física o sexual 
per part de la seva parella 
masculina o d’altres per-
sones que conviuen al ma-
teix domicili. I sé que po-
den sorprendre aquestes 
xifres tan elevades, i pot-
ser el problema és que so-
vint no es considera que 
fets com exigir a la pare-
lla a mantenir relacions 
quan ella no ho desitja, o 
fer-li xantatge amb la ma-
teixa finalitat, com l’exi-
gència d’obediència, com 
la coerció verbal o qualse-
vol altra conducta sem-
blant emmascarada amb 
l’amor romàntic, no es 
considera assetjament i 
encara menys violència.

La realitat, però, és que 
la violència contra les do-
nes acostuma a ser invi-
sible, no només perquè 

ques.
Segons les darreres en-

questes, el 31% de les do-
nes a Europa ha sofert vi-
olència de gènere, que en 
el cas de les agressions se-
xuals ha afectat una de 
cada sis dones. Una de les 
pràctiques usuals és l’as-
setjament a la feina, on, 
entre altres coses, moltes 
dones suporten bromes 
sexuals inapropiades, 
imatges i vídeos inapropi-
ats de contingut sexual o 
contacte físic inapropiat. 
Pel que fa a l’àmbit tecno-
lògic, una de cada deu do-
nes europees ha sofert ci-
berassetjament des dels 
15 anys, correus electrò-
nics o missatges SMS no 
desitjats, sexualment ex-
plícits o ofensius, o con-
tactes inapropiats i ofen-
sius en les xarxes socials. 
Pel que respecta a les do-
nes en la vida pública, in-
closes les parlamentàries 
i periodistes, s’enfronten 
a alts nivells de violència 
psicològica, assetjament 
i amenaces, sovint relaci-
onats amb el seu gènere. 
Aquestes formes de vio-
lència no només amena-
cen la seva seguretat per-

de cercar solucions reals. 
Aquesta manera de fer po-
lítica, en què les postures 
oscil·len segons el context 
més que pels principis, mi-
na la credibilitat del pro-
cés legislatiu. És impres-
cindible que els nostres 
representants defensin 

Una de cada 
tres

la amb resignació. Aquest 
canvi posa en evidència 
una preocupant falta de 
coherència en el debat po-
lític. Sembla que gran part 
de les crítiques no eren ge-
nuïnes, sinó més aviat es-
tratègiques, enfocades a 
marcar posicions en lloc 

Passa a la pàgina següent
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no resulta “interessant” 
en la societat patriarcal 
en què vivim, sinó tam-
bé perquè tan sols una de 
cada set presenta denún-
cia davant les autoritats. 
Encara més, les víctimes 
de violència de gènere tri-
guen de mitjana més de 
vuit anys a verbalitzar la 
seva situació, i una part 
acaba presentant denun-
cia, però la retira davant 
noves amenaces, i només 
unes quantes continuen 
amb el procés.

I ens preguntem com 
pot ser que en una soci-
etat com la nostra, en la 
que actualment la Llei 
«sembla» que ens prote-
geix, hi hagi tantes dones 
que no denunciïn aques-
ta violència; no entenem 
com pot ser que callin, o 
que s’amaguin. Però el 
que realment ens haurí-
em de preguntar és en qui-
na mesura col·laborem 
com a persones i com a so-
cietat a aquest silenci. Re-
sulta molt trist i desola-
dor que s’hagi de viure en 
silenci el terror, l’amena-
ça, el perill, l’abús, la pèr-
dua i tantes altres situaci-
ons i vivències, així com 
amb una sensació de total 
abandó i solitud.

Moltes raons poden fer 
que la dona calli o no de-

Les víctimes de violència de 
gènere triguen més de vuit anys 
a verbalitzar la seva situació

nunciï; encara pitjor, per 
molt increïble que ens pu-
gui semblar hi ha casos en 
què callar és l’única opció 
que té la víctima, almenys 
des de la seva percepció. 
La por és un dels motius 
principals que limita a les 
víctimes. I no tan sols a la 
reacció de l’agressor, tam-
bé la por de no poder tirar 
endavant sola per una de-
pendència econòmica. I 
resulta molt patètic, per-
què està en mans de la so-
cietat donar seguretat a 
les dones que sofreixen 
perquè puguin encarar-
se al seu agressor.

També ens trobem amb 
dones que no han cone-
gut una altra manera de 
vida, i entenen el maltrac-
tament com a forma de 
relacionar-se. Potser hi ha 
d’altres factors més edu-
cacionals, com l’edat de 
la víctima. Les dones més 
grans han crescut amb la 
creença imposada que als 
homes se’ls ha d’atendre 
sempre i mala sort si et va 
tocar el dolent, i per això 
triguen molt a denunci-
ar i moltes no ho fan mai. 
Es tracta més de vergonya 
que de por. I ens corres-
pon a nosaltres educar eli-
minant tots aquests apre-
nentatges absurds. És el 
maltractador o abusador 
qui s’hauria d’avergonyir 
del seu comportament i 

no a l’inrevés. Quan hi ha 
fills també és més habi-
tual que la doni calli. I és 
que les mares som capa-
ces de suportar el que si-
gui per la nostra descen-
dència i sovint no ens ado-
nem que és un greu error 
en aquests casos, ja que el 
maltractament sovint no 
es limita a la mare i al fi-
nal tota la família en pa-
teix les conseqüències.

Pot semblar que l’en-
torn social i cultural de 
la dona és molt condicio-
nant, però ho és més que 
sigui l’home qui té menys 
cultura o un nivell econò-
mic més baix. No ens dei-
xem enganyar, hi ha do-
nes econòmicament au-
tosuficients i amb un 

nivell cultural i social alt 
que també pateixen abu-
sos i callen. Aquests casos 
ens resulten més difícils 
entendre’ls i això agreuja 
encara més el problema. 
I és que és el sentiment 
de culpa i la vergonya el 
que bloqueja a la víctima i 
no la deixa ni tan sols ver-
balitzar la situació. Tam-
bé és comú que les do-
nes pensin que suportar 
el maltractament i la cru-
eltat i després perdonar i 
oblidar és una mostra de 
compromís i amor, sobre-
tot si el maltractador ma-
nifesta penediment. Pe-
rò permetre i perdonar 
aquests actes una vegada 
i una altra només porta a 
repetir un patró de mane-

ra continuada, sense que 
res canviï. Quan estimem 
bé sabem que l’única res-
posta sana i amorosa a 
l’abús és allunyar-nos de 
qui ens fa mal.

Ens queda molta feina 
a fer per erradicar la vio-
lència de gènere, però la 
més important és no mi-
rar cap a un altre costat. 
No ens podem quedar de 
braços plegats, no podem 
ignorar els maltracta-
ments. Si veiem el proble-
ma, cal intervenir, ajudar 
la víctima a denunciar i 
entre tots buscar-ne les so-
lucions.

I avui acabarem amb 
una frase que a mi em 
sembla brutal, de la poe-
ta, novel·lista, crítica lite-
rària, professora univer-
sitària i activista políti-
ca canadenca, Margaret 
Atwood: «Els homes te-
men que les dones riguin 
d’ells. Les dones temen 
que els homes les assassi-
nin». Una frase que en el 
fons reflecteix la situació 
de moltes víctimes de vi-
olència de gènere, ja que 
mentre el maltractador 
tem perdre poder i ser hu-
miliat, la víctima tem la 
mort, la solitud o la ma-
teixa inutilitat. .
Enginyera de camins i cap 
d’obra

EL PERIÒDIC
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La presentació del renovat Pla Nacional de la Joventut a càrrec del Ministeri de Joventut.
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Després de 16 anys de l’establi-
ment de l’últim Pla Nacional de 
la Joventut (2008), el Govern d’An-
dorra ha treballat estretament 
amb el Fòrum Nacional de la Jo-
ventut, i ja des de l’anterior legis-
latura, per obtenir el millor di-
agnòstic possible amb les neces-
sitats i prioritats del jovent per 
definir un Pla Nacional de la Jo-
ventut actualitzat. D’aquesta ma-
nera, i amb l’entrada a l’Executiu 
de l’actual legislatura, es va deter-
minar des del ministeri que pre-
sideix la ministra Mònica Bonell 
que «calia una eina per abordar 
amb eficàcia les necessitats dels 
joves d’Andorra». Ahir, sota la se-
va presència i juntament amb el 
secretari d’Estat d’Esports i Joven-
tut, Alain Cabanes, van presentar 
el nou pla nacional que perme-
trà «fomentar, acompanyar i faci-
litar el procés d’empoderament 
per l’emancipació del jovent».

Així, és important fer entendre 
que el PNJ es posarà en marxa a 
partir de l’any vinent i anirà fins 
al 2028. La ministra de Cultura va 
detallar que la visió del pla «es ba-
sa en el desenvolupament inte-
gral del procés d’emancipació», 
el qual és la principal raó per la 
qual s’ha confeccionat l’estratè-
gia. Un disseny d’un pla de joven-
tut «molt ben estudiat i analitzat 
amb l’ajuda de grups de discus-
sió», en els quals s’han vist involu-
crats persones des de l’àmbit po-
lític i professionals de l’adminis-
tració públic fins a les entitats del 

El Ministeri de Joventut troba la necessitat de «crear una eina eficient per recollir els seus neguits»

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

EMANCIPACIÓ JUVENIL

Una major participació i veu dels joves, 
fita del nou Pla Nacional de la Joventut

ELS EIXOS CLAU DEL PLA

1

2

3

4

I m p u l s a r  i  f o m e n t a r 
l ’emancipació jove per 
assegurar la vida activa i 
promoure el seu voluntariat.

Avivar l’éxit educatiu dels 
joves mitjançant una oferta 
formativa postobligatòria per 
reduir les renúncies escolars.

Facilitar eines i recursos per 
accedir a un habitatge digne 
i impulsar per això polítiques 
que millorin l’ocupabilitat.

Oferir orientacions per assolir 
una implementació més 
eficient i compartida de les 
polítiques de joventut.

tercer sector com el Fòrum de la 
Joventut i el Carnet Jove. 

Entrant en els detalls dels vuit 
eixos que s’han dissenyat pel ma-
teix, el secretari d’Estat va tras-
lladar que el primer consta en 
l’impuls i foment per aconseguir 
aquesta emancipació dels joves, 
el qual busca «assegurar la veu ac-
tiva d’aquest col·lectiu i promou-
re el seu voluntariat». El segon es 
basa en els seus drets socials i di-
gitals, els quals cerquen «optimit-
zar l’accés a la informació i tam-
bé el d’una millor qualitat del 
transport públic». El tercer punt 
fa referència a promoure l’estat 
del benestar integral, englobant 
«la promoció i conscienciació de 
l’activitat física, afectiva i sexual 
del jovent» i pretenent millorar la 
cobertura sanitària pública. D’al-

tra banda, es va concretar que el 
quart eix busca fomentar la cultu-
ra, l’esport i el lleure mitjançant 
una millora en el seu accés. 

Altrament, el cinquè eix con-
templa avivar l’èxit educatiu dels 
joves alineant «una oferta forma-
tiva postobligatòria que garan-
teixi reduir l’abandonament pre-
matur». Els tres darrers punts són 
els més rellevants, ja que giren al 
voltant de promoure una eman-

cipació exitosa del col·lectiu juve-
nil facilitant eines i recursos per 
accedir a un habitatge digne i im-
pulsant polítiques que millorin 
l’ocupabilitat (sisè); fomentar la 
cohesió social i reforçar el senti-
ment d’identitat col·lectiva a tra-
vés de l’ús del català en els espais 
públics (setè) i el vuitè, de caràcter 
intern, destinat a oferir recoma-
nacions i orientacions per «acon-
seguir una implementació més 
eficient i compartida de les políti-
ques de joventut».

Finalment, la ministra va fer 
saber que la presentació pública 
del pla a la ciutadania tindrà lloc 
aquest dissabte i que un cop s’en-
tregui al Consell d’Europa i s’ob-
tengui la seva retroacció, «es po-
dran definir els plans d’acció de la 
futura Llei de Joventut». .

MÒNICA BONELL

«Era imprescindible trobar 
una eina comuna que aplegui 
les preocupacions dels joves. 
El dissabte es farà públic»

MINISTRA DE CULTURA I JOVENTUT
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L’actor andorrà Xavier Fernán-
dez, més conegut com el Sisquet 
de Cal Sinquede, va morir als 64 
anys després d’una prolongada 
afecció de salut. La seva figura, vin-
culada profundament amb la cul-
tura popular del país, deixa una 
petjada inesborrable en el patri-
moni teatral i històric d’Andorra.

Fins a finals d’agost, el Sisquet 
de Cal Sinquede – un personatge 
de finals del segle XIX – era el pro-

L’actor, molt vinculat 
al país, deixa un llegat 
cultural inoblidable

Mor als 64 anys Xavier Fernández, 
conegut com el Sisquet de Cal Sinquede

FIGURA EMBLEMÀTICA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

 EL PERIÒDIC

Reconegut per les seves representacions teatralitzades, deixa un llegat cultural inoblidable.

tagonista de visites guiades als po-
bles de la Massana i Pal. «Cada dia 
aprenc anècdotes i costums, que 
incorporo al guió», havia explicat 
Xavier Fernández, qui donava vi-
da al carismàtic pagès, captivant 
residents i visitants amb el seu ta-
lent i proximitat. Aquestes visites 
teatralitzades no només eren una 
experiència cultural, sinó també 
una immersió viva en la història i 
les tradicions andorranes.

El tanatori va estar obert per a 
familiars, amics i admiradors que 
vulguin acomiadar-se de l’actor 
ahir, 28 de novembre, de 16.00 a 
20.00 hores, i avui també ho esta-
rà, de 10.00 a 14.00 hores. La ceri-
mònia de comiat tindrà lloc a les 
16.00 hores a l’església de Sant Es-
teve d’Andorra la Vella. .
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Genís Besolí ha posat punt fi-
nal a un procés judicial de més 
de set anys amb l’atorgament 
d’una indemnització superior 
als 877.000 euros per l’accident 
laboral que va patir el 2017 men-
tre treballava amb cavalls, la seva 

L’andorrà veu 
reconeguda la 
negligència que va 
canviar la seva vida

Genís Besolí celebra el final 
d’una llarga lluita judicial: «Ara 
puc tancar aquest capítol»

SET ANYS DE LLUITA

ALEX MONTERO CARRER
ESCALDES-ENGORDANY

EL PERIÒDIC

Després de més de set anys de litigi, l’andorrà veu reconeguda la negligència que va canviar la seva vida. 

En declaracions a EL PERIÒ-
DIC, Besolí explica l’impacte 
de l’accident i el procés que ha 
hagut d’afrontar des d’alesho-
res. «Va ser un cop molt dur, no 
només físicament, sinó també 
emocionalment. Havia de llui-
tar per superar-ho i, al mateix 
temps, per reclamar el que era 
just», relata. Després d’un llarg 
i esgotador litigi, celebra amb 
alleujament el resultat final: «Al 
final, el Tribunal ha reconegut 
el que era evident. Ara puc mi-
rar endavant sabent que aques-
ta etapa està tancada», afirma.

gran passió. L’accident, que va te-
nir lloc mentre Besolí trasllada-
va bales de palla amb un tractor, 
va ser causat per greus deficiènci-
es de seguretat. El vehicle no duia 
l’arc antibolcatge activat i el pes 
d’una de les bales va acabar arros-
segant el tractor, el qual va bol-
car. L’impacte li va causar ferides 
gravíssimes, principalment una 
lesió a la medul·la espinal que, 
segons van confirmar els metges 
setmanes després, era irreversi-
ble. Aquell dia, Genís Besolí va sa-
ber que hauria de viure en cadira 
de rodes per sempre.

Genís Besolí

«En aquests set anys, 
he hagut d’afrontar 
despeses que no 
haurien d’haver recaigut 
només sobre mi»

PRINCIPAL AFECTAT PER L’ACCIDENT

Tot i la satisfacció, Besolí es 
mostra certament crític amb la 
«lentitud» de la justícia andorra-
na, assegurant que aquests anys 
d’incertesa han estat especial-
ment difícils per la càrrega emo-
cional i econòmica que ha hagut 
de suportar. «Set anys són massa 
temps per a algú que viu amb les 
conseqüències d’un accident ai-
xí. He hagut d’adaptar un cotxe, 
canviar diverses cadires de rodes i 
afrontar despeses que no haurien 
d’haver recaigut exclusivament 
sobre mi», lamenta. Besolí també 
apunta a la manca de suport insti-
tucional durant el llarg litigi, tot 
afirmant que les ajudes rebudes 
per part de les institucions han es-

tat insuficients, especialment en 
relació amb el cost de les adapta-
cions per garantir una vida digna 
i autònoma. «Comprar una cadi-
ra de rodes, adaptar un cotxe... tot 
això és molt car, i les ajudes que 
arriben són simbòliques en com-
paració amb les necessitats reals». 

Amb el litigi resolt, Besolí 
afronta el futur amb determina-
ció i il·lusió. Els cavalls continuen 
sent la seva gran passió, i treballa 
per tornar a vincular-se al món 
eqüestre: «Sempre he dit que la 
paraula impossible no existeix. 
Ara puc començar a construir 
aquest somni amb la tranquil-
litat de saber que aquesta etapa 
està resolta», assegura. Entre els 
seus projectes futurs, destaca la 
voluntat de tenir el seu propi ca-
vall i reprendre la seva activitat 
en aquest sector, el qual defineix 
com una part fonamental de la 
seva vida. «És un objectiu a llarg 
termini, però treballaré per fer-
lo realitat.», conclou..
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La Policia va detenir ahir al ma-
tí, a Encamp, un jove de 18 anys 
com a presumpte autor de di-
versos delictes contra el patri-
moni relacionats amb el furt de 
vehicles. Els cotxes sostrets te-
nen un valor estimat superior a 
11.500 euros. A principis de no-
vembre, el jove va patir un acci-
dent mentre conduïa un tot ter-
reny que havia sostret, deixant 
el vehicle abandonat a la Mas-
sana. La reparació d’aquest està 
valorada en més de 30.000 eu-
ros. En el moment del sinistre, 
el jove estava acompanyat d’al-
tres persones.

La investigació, que es remun-
ta al mes de setembre, ha permès 
identificar el jove com el respon-
sable del robatori d’almenys tres 
cotxes, tot i que els investiga-
dors no descarten que també es-
tigui implicat en un quart furt. 
Segons el comunicat policial, el 
detingut actuava principalment 
durant la nit i matinada en apar-
caments privats, tant interiors 
com exteriors, buscant vehicles 
oberts, molts dels quals tenien 

L’acusat va tenir un accident amb un tot terreny sostret, la reparació del qual supera els 30.000 euros

Detingut un jove per furtar almenys tres 
vehicles valorats en més d’11.500 euros

SUCCESSOS

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

POLICIA D’ANDORRA

les claus posades.
El mateix dimecres a la tarda, 

la Policia, amb autorització judi-
cial, va realitzar un escorcoll al 
domicili del jove. Durant la ins-
pecció es van trobar nous indicis 
que reforcen la seva implicació 
en els furts, incloent-hi els retro-
visors d’un altre vehicle, la de-

saparició dels quals ja havia es-
tat denunciada anteriorment. 
A aquest perjudici econòmic cal 
sumar altres despeses que ron-
den els 900 euros.

A més, el jove no disposava de 
permís de conduir en el moment 
dels fets. També es va revelar que 
ja havia estat investigat en el pas-

Una imatge que mostra el moment d’un dels furts.

sat, quan era menor d’edat, per 
delictes similars que van ser ju-
dicialitzats a principis d’aquest 
any. La investigació per esclarir si 
el jove està relacionat amb altres 
delictes de característiques simi-
lars continua oberta. La Policia 
no descarta que hi hagi més im-
plicats en aquesta sèrie de furts. .

d
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el Periòdic
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El Consell General va rebutjar 
amb 21 vots en contra aquest di-
jous l’esmena a la totalitat pre-
sentada pel grup parlamenta-
ri d’Andorra Endavant contra 
el projecte de Llei per al creixe-
ment sostenible i el dret a l’ha-
bitatge, conegut popularment 
com la Llei Òmnibus. La pre-
sidenta de la formació políti-
ca, Carine Montaner, va liderar 
l’oposició a la llei, qualificant-
la d’«altament intervencionis-
ta» i denunciant que compro-
met drets fonamentals com la 
propietat privada. Segons va 
indicar, «la cessió obligatòria 
de pisos buits generarà insegu-
retat jurídica i una pèrdua de 
confiança entre els propietaris, 
amb conseqüències greus per 
al mercat immobiliari».

Montaner va acusar el Govern 
d’anar «a cegues» per la manca 
de dades sobre l’estat real del 
parc d’habitatges i va defensar 
que les regulacions proposades 
podrien ser contraproduents. 
A més, va criticar també que el 
text no inclou mesures sufici-
ents per reconduir el mercat i 
va afirmar que «l’Executiu es-
tà trencant el vincle de confi-
ança amb la ciutadania i el sec-
tor privat». Per aquest motiu, 
la líder d’Andorra Endavant 
va proposar mesures alterna-
tives com l’impost sobre pisos 
buits, préstecs a tipus zero per 

Els 21 vots en contra 
tomben la proposta de 
modificació del grup

L’esmena a la 
totalitat d’Andorra 
Endavant fa 
aigües a la cambra

MODIFICACIONS A LA LLEI ÒMNIBUS

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ANDORRA L A VELLA

CONSELL GENERAL

La presidenta del grup parlamentari d’Andorra Endavant, Carine Montaner.

rehabilitacions, restriccions a 
la inversió estrangera no resi-
dent, recaptar fons a través del 
mercat de luxe i redissenyar els 
formularis d’autorització per 
a inversors estrangers. «El que 
necessitem són solucions equi-
librades que motivin els propi-
etaris i preservin la seguretat 
jurídica», va concloure la presi-
denta del grup.

Per la seva banda, el cap de 
Govern, Xavier Espot, va repli-
car durament a l’esmena pre-
sentada per Andorra Endavant, 
qualificant-la d’«error polític» i 
acusant Montaner d’«alarmis-
me». El mandatari va afirmar 
que «el projecte de llei és am-
biciós, però també realista», 
tot indicant que moltes de les 
seves mesures són el resultat 
de resolucions aprovades ara 
fa un any en el debat monogrà-
fic sobre habitatge. «El text bus-
ca un equilibri entre el dret de 
propietat privada, la sostenibi-
litat i el dret a un habitatge dig-
ne, principis que la Constitució 
proclama i que són perfecta-
ment compatibles», va ponde-
rar. Així i tot, va posar el punt 
crític en el fet que l’esmena a la 
totalitat «només aconsegueix 
retardar l’aprovació d’una llei 
que conté mesures molt neces-
sàries per a la societat andorra-
na».

A més, Espot va carregar con-
tra les propostes d’Andorra 
Endavant, qualificant-les de 
«simplistes» i assegurant que 
no aconseguirien l’objectiu de 
«trobar l’equilibri entre soste-
nibilitat, propietat i habitat-
ge». Tanmateix, va argumen-
tar que l’esmena a la totalitat 
no respon a les necessitats de 

CARINE MONTANER
PRESIDENTA D’ANDORRA ENDAVANT

«La cessió obligatòria de pisos buits generarà 
inseguretat jurídica i una pèrdua de confiança entre els 
propietaris, amb conseqüències greus per al mercat»

«L’Executiu està trencant el vincle de confiança amb la 
ciutadania i el sector privat [...] Necessitem solucions 
equilibrades que preservin la seguretat jurídica»
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la ciutadania i va insistir que 
«remar junts és l’única via per 
avançar en aquesta qüestió».

Crítiques a la tramitació i les 
mancances del text
Des de Concòrdia, Cerni Escalé 
va lamentar que la Llei Òmnibus 
hagi estat «indegudament tra-
mitada» i va denunciar que la se-
va transversalitat crea confusió i 
dificultats legislatives. Escalé va 
criticar els endarreriments en 
la tramitació i va assegurar que 
«Andorra comença a tenir un 
problema d’immigració il·legal» 
que afecta sectors com l’educa-
ció i la sanitat. El president de 
Concòrdia va advertir que el 
text, tal com està plantejat, per-
metrà mantenir el marc fiscal i 
legislatiu més competitiu d’Eu-
ropa, la qual cosa afavorirà la in-
versió especulativa. «Si la llei no 
s’enforteix amb esmenes subs-
tancials, votarem en contra», va 
afirmar.

CONSELL GENERAL

A dalt, el cap de Govern, Xavier Espot, durant la compareixença d’ahir al Consell General; a baix, el president del grup 
parlamentari, Cerni Escalé, durant la mateixa sessió parlamentària.

«Les propostes d’AE 
són simplistes i no 
troben l’equilibri 
entre sostenibilitat, 
propietat i habitatge»

«Si la Llei Òmnibus 
no s’enforteix amb 
esmenes substancials, 
des de Concòrdia 
votarem en contra»

tat adaptada a la Constitució 
i amb un procediment garan-
tista». Per altra banda, va argu-
mentar que hi ha altres lleis 
en l’ordenament jurídic que 

ja toquen aquest àmbit, com 
ara la del sòl. «Quantes cessi-
ons gratuïtes s’han fet des de 
fa 25 anys?», va preguntar. De 
forma similar es va expressar 

Espot creu que 
l’esmena a la totalitat 
només aconsegueix 
retardar l’aprovació 
de la Llei Òmnibus

El conseller socialdemò-
crata Pere Baró va considerar 
que la llei presenta «mancan-
ces de forma i de fons» i va afir-
mar que no protegeix adequa-
dament la classe mitjana ni els 
petits propietaris. Malgrat ai-
xò, el PS va optar per l’absten-
ció per responsabilitat, ja que 
creuen que «l’esmena a la to-
talitat no aporta solucions re-
als al problema». Així mateix, 
va criticar que l’elevat nombre 
d’esmenes presentades per la 
majoria parlamentària demos-
tra que el text necessita millo-
res profundes i que el més útil 
seria «treballar el text en comis-
sió per millorar-lo amb esme-
nes parcials».

Des de la majoria parlamen-
tària, el president del grup De-
mòcrata, Jordi Jordana, va de-
fensar que «les mesures són 
acotades, legítimes i de sentit 
comú», amb una «afectació pro-
porcionada al dret a la propie-

des de Ciutadans Comprome-
sos Carles Naudi, qui va apun-
tar la necessitat i la urgència de 
«fer conviure el dret a l’habitat-
ge i de la propietat privada». .
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El Consell General va examinar 
ahir les liquidacions de comptes 
corresponents a l’exercici 2022. 
El conseller socialdemòcrata Pe-
re Baró va denunciar que el Tri-
bunal de Comptes no disposa de 
les eines necessàries per sanci-
onar les entitats públiques que 
incompleixen la normativa, tot 
lamentant que «es demana a la 
ciutadania que compleixi cer-
tes obligacions, però les entitats 
públiques no compleixen les se-
ves». A més, va demanar a la cam-
bra un compromís per impulsar 
reformes legislatives que perme-
tin al Tribunal exercir una su-
pervisió efectiva i aplicar sanci-
ons quan sigui necessari.

Per altra banda, el socialdemò-
crata va criticar que l’Agència 
Estatal de Resolució d’Entitats 
Bancàries (AREB) no hagi presen-
tat els comptes de BPA, tot recor-
dant que aquesta petició ja es va 
formular sense resultats la pas-
sada legislatura. «Fa anys que re-
clamem que es doti el Tribunal 
d’eines necessàries per sancio-
nar», va insistir, alhora que va 
reclamar que la comissió es po-
si «mans a l’obra» per fer els can-
vis legislatius necessaris. «Nin-
gú entén per què encara no ens 
hem posat», va sentenciar.

El president del grup parla-
mentari de Concòrdia, Cerni 
Escalé, va lamentar també les 
irregularitats detectades en 
les liquidacions pressupostàri-
es i va insistir en la necessitat 
d’actuar contra els infractors. 
Així doncs, va destacar la nega-
tiva reiterada de l’AREB a faci-
litar els comptes de BPA i va re-

Baró i Escalé 
exigeixen diverses 
mesures legislatives

L’oposició denuncia l’opacitat de 
l’AREB en els comptes de BPA

INCOMPLIMENTS DETECTATS

CONSELL GENERAL

Baró i Escalé exigeixen mesures legislatives perquè el Tribunal de Comptes pugui sancionar els incompliments detectats. 

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ANDORRA LA VELLA

clamar que aquesta informació 
sigui proporcionada ni que si-
gui sota criteris de confidencia-
litat. «Són problemes que s’han 
de tractar amb els mateixos ba-
rems», va afirmar, i va instar els 
organismes encarregats de per-
seguir aquestes infraccions a 
complir amb la seva tasca.

Les crítiques de l’oposició van 
provocar la intervenció del pre-
sident del grup demòcrata, Jor-
di Jordana, qui va defensar que 
l’AREB no incompleix la llei per-
què opera sota un règim especí-
fic que preval sobre el general. 
«Els fons de BPA són privats i no 
estan sotmesos a fiscalització», 
va afirmar, recordant que ara 
l’entitat es troba en procés con-

cursal. Per la seva part, la con-
sellera Meritxell López va des-
tacar que, en els darrers anys, 
s’ha reduït significativament el 
nombre d’incompliments i ha 
assenyalat que el Govern ha im-
plementat eines de control fi-
nancer per millorar la gestió de 
diverses entitats públiques. 

Des del Govern, el ministre 
de Finances, Ramon Lladós, va 
quantificar aquesta millora 
amb dades, destacant que els 
incompliments han passat de 
82 el 2009 a 33 el 2022. En res-
posta a les crítiques per la bai-
xa execució pressupostària, va 
defensatrque Andorra «ha estat 
un dels països que més ràpid ha 
sortit de la Covid». .

Pere Baró

«Es demana a la 
ciutadania que 
compleixi certes 
obligacions, però les 
entitats públiques no 
compleixen les seves»

CONSELLER GENERAL DEL PS
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La cònsol major d’Ordino, Ma-
ria del Mar Coma, va anunciar 
aquest dijous que Secnoa desti-
narà 1,2 milions d’euros a l’esta-
ció d’Ordino-Arcalís per a la tem-
porada 2024-2025, molt per so-
bre dels 350.000 euros previstos 
inicialment. Aquesta inversió es 
concentrarà principalment en la 
millora de la neu artificial i la in-
nivació de les pistes, amb una par-
tida d’aproximadament 130.000 
euros, i en les grans inspeccions 
dels ginys mecànics de l’estació, 
les quals suposaran una despe-
sa d’uns 800.000 euros. «Després 
de diversos anys, aquestes infra-
estructures requereixen una re-
visió a fons», va detallar Coma en 
declaracions posteriors a la ses-
sió del Consell de Comú.

Per altra banda, els consellers 
de l’oposició, Enric Dolsa i Jordi-
na Bringué, van reconèixer els 
bons resultats econòmics d’Arca-
lís en la darrera temporada, des-

L’oposició veu la baixada com un avís per diversificar l’oferta turística

Dolsa i Bringué alerten de menys 
venda de forfets a Ordino-Arcalís

SESSIÓ DE COMÚ

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

tacant que s’ha aconseguit un be-
nefici històric de 600.000 euros, 
gràcies en gran part a l’èxit del 
mirador solar de Tristaina. «Mai 
s’havien aconseguit aquests re-
sultats, i no els qüestionem, per-
què són clarament positius», va 
declarar Dolsa. Tanmateix, sí que 
van posar el punt crític en la dis-
minució de forfets venuts, pas-
sant de 35.418 euros en la tempo-
rada 2022-2023 a 33.917 euros en 
la temporada 2023-2024.

«Ha baixat tant el nombre de 
visitants com el de forfets venuts. 
No entenem com el Comú calcu-
la els beneficis de la temporada», 
va afirmar Bringué. A més, va cri-
ticar que l’activitat d’Arcalís du-
rant l’estiu es concentri gairebé 
exclusivament al mirador solar 
de Tristaina i va suggerir que es 
complementi amb altres opcions 
per al públic: «S’hauria de buscar 
un altre pol de tracció a Arcalís 
perquè continuï creixent l’aflu-
ència de visitants», va indicar.

Coma, en resposta, va defensar 
que els resultats d’una tempora-

en l’impost de radicació per a ha-
bitatges d’ús turístic vinculats a 
explotacions agràries. Aquesta 
mesura busca ajudar les famíli-
es del sector primari que han re-
format espais antics, com eres o 
cases pairals, per destinar-los al 
lloguer turístic. «És una manera 
de donar suport al sector prima-
ri i permetre que aquestes famí-
lies obtinguin ingressos comple-
mentaris», va explicar Coma.

Malgrat que l’oposició va ma-
nifestar el seu acord amb la me-
sura, Dolsa va assenyalar que 
aquesta bonificació està regu-
lada per l’article 14 de la Llei de 
Finances Comunals, la qual exi-
geix una declaració prèvia d’inte-
rès públic per poder aplicar-la. «Si 
no es declara d’interès públic, no 
es pot fer», va puntualitzar Dol-
sa, indicant que la secretària ge-
neral ho revisarà i, si és necessari, 
es convocarà un Comú extraordi-
nari per al 10 o 11 de desembre. 
Aquesta revisió determinarà si 
la mesura pot entrar en vigor tal 
com estava prevista. .

EL PERIÒDIC

Els consellers de la minoria comunal, Enric Dolsa i Jordina Bringué.

da no es poden valorar només a 
partir dels forfets venuts. «El ne-
goci de la neu va més enllà. Les es-
tacions inclouen escoles d’esquí, 
restaurants i altres serveis que 
milloren constantment. Aquests 
serveis poden compensar la cai-
guda de forfets venuts, fins i tot 
en temporades dolentes com la 
passada, amb poca neu. Això fa 
que, en termes d’activitat i visi-
tants, puguem parlar d’una bona 
temporada», va subratllar.

NOVA BONIFICACIÓ PER A HABITATGES 

D’ÚS TURÍSTIC VINCULATS AL SECTOR AGRA-

RI / Un altre punt destacat del Con-
sell de Comú va ser l’aprovació 
d’una nova bonificació del 50% 

ENRIC DOLSA

«Mai s’havien aconseguit 
aquests resultats, i no els 
qüestionem, perquè són 
clarament postius»

CONSELLER DE LA MINORIA
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

Busca 

Recepcionista/
Recanvista

Interessats envieu currículum a: 
info@cimexauto.com

CIMEX AUTO, S.L.

el Periòdic

https://www.becrestaurant.com/
https://www.cimexauto.com/ca/
https://www.calameo.com/accounts/7606511
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MERCAT DE FIXATGES

Esports

Les afectacions amb les lesions 
són un episodi continu pel Mora-
Banc Andorra. L’última la del ca-
pità Nacho Llovet, de qui el club 
va informar el dimecres, cal re-
cordar, que pateix una lesió a 
l’adductor llarg de la cama dre-
ta i estarà de baixa entorn dues i 
tres setmanes. La seva és, així, la 
segona pel que fa al joc interior, 
sumant-se a la de Ben Lammers, 
a banda de la dels directors d’or-
questra Rafa Luz i Ferran Bassas. 
Amb aquesta premissa, i en con-
cret des de la baixa del pivot nord-
americà, el club està cercant un 
substitut temporal per a la po-
sició de cinc. Així ho va avançar 
un altre mitjà del país i ha pogut 
confirmar El Periòdic, i és que 
des de l’entitat tricolor han es-
mentat que qualsevol incorpo-
ració és ara per ara una possibi-
litat «molt freda» perquè el mer-
cat «no està donant opció».

En aquest sentit, cal fer memò-
ria que Lammers va patir una 
fractura proximal del quart me-
tacarpià de la mà dreta durant el 
duel contra l’UCAM Múrcia, mo-
tiu pel qual va passar per quirò-
fan fa 15 dies i s’espera que torni 
als pavellons en un parell de set-
manes. «És el nostre pivot titular 
i estava en un excel·lent estat de 
forma», han apuntat des del Mo-
raBanc, tot recordant que hi ha-
gi lesionats o no sempre tenen 
un ull posat al mercat. Es trac-
ta, doncs, de la mateixa situació 

La possibilitat de signar un pivot és ara «molt freda» perquè no n’hi ha cap que convenci

El MoraBanc Andorra vol reforçar-se, 
però el mercat no dona opció

 @DANISPEEDY.CO

Lezkano, a la Bombonera durant la victòria dels seus davant el Coviran Granada.

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

que amb la lesió dels dos bases – 
dels quals s’espera el seu retorn 
si tot va bé en unes tres setmanes 
– i la posterior arribada de Niko-
la Radicevic per dos mesos. «En 
aquell cas es va mirar el mercat i 
va sortir Radicevic, però no va ve-
nir abans perquè no es va donar 
l’opció», assereixen des del club. 
És a dir, ara també s’està a la cer-
ca d’un jugador, tot i que no n’hi 
ha cap que convenci ni a la direc-
ció esportiva ni al cos tècnic.

Val a dir, i en paraules de la 
font consultada, que potser de-
mà, o passat, qui sap, sorgeix un 
jugador que han fet fora d’un 

equip i veu amb bons ulls ater-
rar a Andorra i a la directiva tam-
bé li encaixa: «Pot passar». Cal as-
senyalar que una incorporació 
d’aquestes característiques, tem-
poral i de curta duració, és quel-
com més complexa que qualse-
vol altra, i això pot suposar un en-
trebanc de més a l’hora de signar.

Ara només hi ha Felipe dos An-
jos com a jugador pur a la po-
sició de pivot, i com ja s’ha vist 
aquest curs, haurà de ser Sekou 
Doumbouya amb qui faci la ro-
tació. Amb ells, Nikos Chougkaz 
com aler pivot completa el joc in-
terior del MoraBanc Andorra. .

Ara només hi ha Felipe 
dos Anjos com a 
pivot pur, sent Sekou 
Doumbouya amb qui 
haurà de fer la rotació



19
Dilluns, 26 de febrer del 2024

1918 - 19
Divendres, 29 de novembre del 2024

CARRERA ESPORTIVA

L’atleta Ariadna Fenés va rebre 
ahir el reconeixement d’Ordi-
no a la seva carrera esportiva, 
un guardó que va recollir a la 
tarda a les instal·lacions del Co-
mú de la parròquia, moments 
abans de la sessió ordinària de 
Consell de Comú. Així doncs, la 
tricolor es va mostrar conten-
ta i sorpresa envers el reconei-
xement. «No m’ho esperava, fa 
només uns dies que m’ho van 
comunicar. Estic superconten-
ta i orgullosa de la parròquia», 

va declarar.
Aquest agraïment que ha 

volgut tenir el Comú d’Ordino 
amb la jove esportista arriba 
just en una aturada per lesió. 
En un dels entrenaments, Fenés 
va patir una caiguda que l’ha 
deixat fora de les competicions 
per dues fractures i un edema 
ossi, en concret, a la tíbia i al ge-
noll. «Que et reconeguin en mo-
ments difícils fa que vegis un 
futur i que pots continuar tre-
ballant per poder tornar a ser al 
davant», va asseverar. La tempo-
rada ja la té perduda a causa de 
la lesió, una decisió que, en un 
inici, la va prendre amb «una 
mica de resignació», però que 
amb el pas del temps ha vist que 
«són coses que passen». «Li ha 
passat a molta gent. És part de 
l’esport. Estic bé, acceptant-ho 

Ariadna Fenés rep el 
reconeixement d’Ordino 
al mèrit esportiu
L’atleta va recollir el 
guardó just en una 
aturada per lesió

AGÈNCIES
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EL PERIÒDIC

Ariadna Fenés al Comú d’Ordino, ahir a la tarda.

i lluitant per tornar al més avi-
at possible per estar a l’abril en 
molt bona forma», va concretar.

De fet, Fenés no s’ha fixat cap 
data per a la seva tornada. Una 
decisió que sap que és «el millor 
que he pogut fer», ja que el no 
poder arribar als objectius fi-
xats pot acabar afectant men-
talment i està segura que se’ls 
fixarà quan «torni al 100%». Fi-
nalment, i demanada pels Jocs 

dels Petits Estats, l’atleta va re-
marcar que és una cita priorità-
ria en el seu calendari, la qual 
vol combinar amb la tornada a 
la muntanya. «La incògnita es-
tà quan podré tornar a compe-
tir. Segons això, lluitaré per po-
der fer la marca i poder estar als 
Jocs», va concloure, confirmant 
que participarà en una de les 
dues distàncies (5.000 i 10.000 
metres), informa l’ANA. .

LA LLISTA DE LA INFERMERIA

RECUPERATS LESIONATS

SEKOU 
DOUMBOUYA

El primer a caure 
lesionat aquesta 
temporada va ser 
Sekou Doumbouya, amb un 
esquinç de segon grau al lligament 
lateral intern del genoll de la cama 
esquerra. Va estar de baixa quatre 
setmanes, és a dir, quatre matxs 
– des de la segona jornada – i va 
tornar amb l’equip a la derrota al 
Barris Nord davant l’Hiopos Lleida.

SHANNON 
EVANS

Es va lesionar durant 
el tercer partit del 
calendari fent-se una 
fractura desplaçada del tercer 
metacarpià de la mà esquerra 
i havent de passar per quiròfan 
el 16 d’octubre. Va reaparèixer 
davant l’Unicaja de Màlaga jugant 
30 minuts i sent un dels destacats 
amb 18 punts. En total, el base s’ha 
perdut també quatre partits.

LUZ, BASSAS, 
LAMMERS i LLOVET

Els dos bases van caure gairebé de 
la mà, a principis de mes. El temps 
de recuperació s’estimava d’entorn 
les sis setmanes, per la qual cosa en 
unes tres podrien tornar. En el cas 
de Lammers es tracta d’una fractura 
a la mà. Va ser operat i ara s’espera 
que reaparegui en uns 15 dies. 
L’últim a caure ha estat Llovet, qui 
ja se sap que no estarà disponible 
contra Girona ni Saragossa.

KYLE
KURIC

En el mateix partit 
que Shannon Evans, 
l’escorta es va haver 
d’asseure a la banqueta, però en 
el seu cas va ser per precaució i 
posteriorment des del club van 
informar que no era res greu. Kuric 
ho ha jugat tot fins al moment 
agafant un paper encara més 
important vistes les lesions i jugant 
de mitjana 21 minuts.
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Després de disputar les curses 
FIS de Beitostoelen (Noruega) i 
mostrar un bon estat de forma, 
Irineu Esteve debuta aquest cap 
de setmana a la Copa del Món 
d’esquí de fons i ho fa a les du-
es curses de Ruka (Finlàndia), 
les quals tindran lloc avui i diu-
menge. Aquest divendres com-
petirà als 10 quilòmetres en 
clàssic, mentre que el diumenge 
la prova serà de 20 quilòmetres 
en patinador. «L’objectiu és con-
firmar les bones sensacions que 
va deixar a les curses de Beitosto-
elen», va dir el responsable de la 
secció de la Federació Andorra-
na d’Esquí (FAE), Xabier del Val.

Cal apuntar que, en afegit, 
des de la federació van infor-
mar que aquest inici de tempo-
rada està programat per poder 
agafar el ritme adequat per ar-
ribar al Tour de Ski, el qual es 
disputa del 28 de desembre al 5 
de gener, «en plena forma».

Per la seva part, Gina del Rio 
també es posarà els esquís per 
competir aquest cap de setma-
na. Després de moltes setmanes 
d’entrenament combinant ro-
llerski amb neu, arriba la seva 
primera prova del curs a Goms 
(Suïssa), amb unes curses FIS 
corresponents a la Copa Suïssa.

L’equip va viatjar precisa-
ment ahir al districte del Va-
lais, on disputarà demà una 
cursa sprint en clàssic (1,5 qui-
lòmetres), mentre que l’ende-
mà serà a la sortida de la pro-
va de 10 quilòmetres indivi-
dual en patinador. «L’objectiu 
d’aquestes carreres és finalit-
zar la preparació per tenir clars 

Gina del Rio 
comença amb curses 
de la Copa Suïssa

Irineu Esteve debuta aquest cap de 
setmana a la Copa del Món, a Ruka

CURS 2024/25 - ESQUÍ

FAE

Irineu Esteve a la Copa del Món de Davos, l’any 2022.

EL PERIÒDIC
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els últims detalls per a la FESA 
de la setmana vinent i la Copa 
del Món de Davos», va comen-
tar al respecte del Val.

Després d’aquestes curses a 
Goms, del Rio viatjarà a Itàlia 
per competir a la FESA Cup (Co-
pa d’Europa) de Schlinig, fent 

un esprint 1,4 quilòmetres en 
lliure el divendres dia 6; 10 qui-
lòmetres individual en clàssic 
el dissabte 7 i 10 quilòmetres 
mass start en lliure el diumen-
ge 8, mentre que el següent pas 
serà la Copa del Món de Davos, 
del 13 al 15 de desembre. .

Avui competirà als 
10 quilòmetres en 
clàssic i el diumenge 
als 20 quilòmetres en 
patinador
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CITA CONTINENTAL I RUGBI

CURS 2024/25 - COPA NACIONAL

El quadre de la Copa Constitu-
ció Valira Seguretat va ser sor-
tejat el passat dimarts deixant 
encreuaments molt interes-
sants per a quarts de final i les 
semifinals. Els cinc duels – FS 

la Massana, Atlètic Amèrica i 
FC Santa Coloma passen direc-
tes als quarts – de vuitens de fi-
nal es disputaran el 12 de ge-
ner, mentre que els quarts es-
tan programats per al 12 i 13 de 
març, les semifinals el 16 i 17 
d’abril i, finalment, la final se-
rà el 25 de maig.

La UE Santa Coloma, vigent 
campió, jugarà la primera ron-
da contra el City Escaldes. El 
guanyador d’aquest duel s’en-
frontarà a un descansat FS la 
Massana que, tot i ser el cuer 
a la Multisegur Assegurances, 
cercarà fer un bon paper en la 

Definit el quadre de la 
Copa Constitució Valira 
Seguretat 2024/25

El millor duel dels 
quarts de final serà el 
Ranger’s - FC Santa 
Coloma, en cas que 
els de Marcos Reina 
passin de ronda

EL PERIÒDIC
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EL PERIÒDIC
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El conjunt femení del VPC ja 
coneix els rivals i les dates de 
la Divisió d’Honor Catalana. 
Les de Jordi Fidalgo enceta-
ran la cita el 14 de desembre 
a casa contra el BUC. La lli-
gueta serà a doble volta i fi-
nalitzarà el 23 de març, i els 
quatre primers classificats 
s’enfrontaran en un play-
off per proclamar-se campi-
ons. La resta de rivals de les 
tricolor són l’INEF Lleida, el 
CEU de Barcelona, l’Ingen-
nus Saragossa i el Cornecruc 
de Cornellà. .

El femení del 
VPC ja coneix 
dates i rivals de 
la lligueta

La selecció masculina de rugbi 
XV ja es prepara per a l’enfronta-
ment contra Malta a l’Estadi Na-
cional (aquest dissabte, 17.00 ho-

res) emmarcat en la Rugby Euro-
pe Conference. Un duel que té 
especial rellevància, ja que fa 
anys que els isards no juguen al 
terreny del Nacional, on espe-
ren veure a tota la seva gent re-
colzant-los contra un equip «fí-

Els isards volen 
fer-se veure 
contra Malta a la 
Conference
Dani Raya s’incorpora a la selecció per ajudar 
a millorar el joc ofensiu i defensiu

AGÈNCIES
ESCALDES - ENGORDANY

sicament gran i dur», segons va 
mencionar en roda de premsa el 
nou ajudant del combinat, Dani 
Raya, on la seva incorporació ser-
virà per millorar el joc ofensiu 
i defensiu. Així doncs, els mal-
tesos arribaran al Principat des-
prés de la primera victòria a l’oc-
tubre contra Xipre per 43-21. 
«Els seus jugadors estan a la lliga 
anglesa, serà una gran batalla i 
hem de donar guerra», va decla-
rar el tècnic del VPC.

El principal repte és competir 
i potenciar als jugadors tricolor. 
«Portem uns anys amb el mateix 
equip i poder donar un cop so-
bre la taula a Andorra és un ob-
jectiu per poder competir», va 
revelar el jugador Bruno Comas, 
incidint en el bon creixement 
de l’equip en els darrers anys. En 
aquest sentit, els isards volen de-
mostrar que cada vegada estan 
més preparats per rebre i enfron-
tar-se a combinats d’alt nivell in-
ternacional, informa l’ANA. .

competició com va fer el Pas de 
la Casa la temporada anterior. 
Pel mateix costat, van quedar 
enquadrats en la segona elimi-
natòria l’Esperança i el Pas de 
la Casa. El vencedor del duel ju-
garà contra el vencedor de l’In-
ter - Penya Encarnada.

Pel que fa a l’altre costat 
del quadre, l’FC Santa Colo-
ma també descansarà a l’espe-
ra del classificat del partit que 
enfrontarà al Rànger’s i al Car-
roi, mentre que el guanyador 
de l’Atlètic Escaldes - Ordino ju-
garà els quarts contra l’Atlètic 
Amèrica. .

ORGUE&nd25è Aniversari!
2 0 2 4

F E S T I V A L  I N T E R N A C I O N A L

Organitza P R I N C I P A T  D ’ A N D O R R A Concerts a les 21.30 h.  Entrada lliure amb col·lecta Reserva a:  www.amicsdelsorgues.com

12 octubre
Església de Sant Esteve 

d’Andorra la Vella

ECKHARD MANZ
(DE) / orgue

Passió per Bach i el present.  
Ponts sonors a través dels segles

9 novembre
Església de Sant Esteve 

d’Andorra la Vella

FRANÇOIS 
ESPINASSE
(FR) / orgue

Passió per la música francesa

28 desembre
Església de Sant Esteve 

d’Andorra la Vella

COR CEREROLS
(ES)

Passió vocal: Completes 
Solemnes de Nadal

T A R D O R /

 H I V E R N

https://www.amicsdelsorgues.com/


el Periòdic News

The former head of government 
Jaume Bartumeu has put on the 
table his concerns regarding the 
Association Agreement between 
Andorra and the European Uni-
on in his latest notebook, entit-
led ‘Europe is not an option, it is 
a necessity’, published by the So-
cial Democratic Studies and Re-
search Center (CEES), an institu-
tion he directs. Bartumeu, who 
defends Andorra’s integration 
into the European market as «a 
key step for the country’s econo-
mic development», believes that 
the negotiation process has be-
en marked by important short-
comings that need to be addres-
sed more rigorously.

Last Thursday, Bartumeu in-
sisted on the importance of the 
agreement with Europe, but har-
shly criticized the way in which 
the negotiations have been car-
ried out. According to the for-
mer head of government, the-
re have been «gaps and shortco-
mings» that could have negative 
consequences for various sec-
tors of the Andorran economy. 
Among his concerns, the impact 
of the free movement of goods 
stands out. «From the first day of 
application of the Agreement, 
Andorran customs tariffs will di-
sappear, which means that the-
re will be no income for agricul-
tural products or, probably, for 
tobacco. This could have a ma-
jor impact on our economy,» he 
said.

The former head of government points out shortcomings in the Agreement and calls for more rigor in the negotiation process

ANA/R.S.

The former head of government points out shortcomings in the Agreement and calls for greater rigor in the negotiating process. 
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Bartumeu questions Riba’s 
ability to lead negotiations

or guarantee access to European 
liquidity mechanisms. «Andor-
ran banks need to be able to ac-
cess liquidity mechanisms in ti-
mes of stress to operate safely, 
but this is not resolved in this fi-
nancial protocol,» he declared. 
Along these lines, Bartumeu har-
shly criticized the Secretary of 
State, Landry Riba, stating that 
«he does not have the technical 
knowledge or the political expe-
rience necessary to manage a ne-
gotiation of this complexity.»

Regarding labor regulations, 
the director of the CEES indica-
ted that the Agreement will re-
quire reforms in areas such as 
labor contracts, child labor or 
collective rights, but regretted 
that it does not detail what spe-
cific changes will have to be ma-

ASSOCIATION AGREEMENT WITH THE EUROPEAN UNION

JAUME BARTUMEU

«Riba does not have the 
technical knowledge or 
experience necessary 
to manage this 
negotiation»

FORMER HEAD OF GOVERNMENT

THE PHARMACEUTICAL SECTOR AND THE 

FINANCIAL PROTOCOL, IN THE SPOTLIGHT. 

/ Regarding the pharmaceutical 
sector, Bartumeu expressed con-
cern that European regulations 
could limit the marketing of pro-
ducts from Switzerland and the 
United States, which he believes 
would cause a significant loss of 
income for Andorran pharmaci-
es. «The Secretary of State belie-
ves that this loss will be insignifi-
cant, but I think it will be much 
more serious than has been ad-
mitted,» he said.

The former head of govern-
ment also criticized the finan-
cial protocol of the Agreement, 
which according to him does 
not resolve the lack of a lender 
of last resort for Andorran banks 
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SFGA

The minister spokesperson asks to «go 
step by step» and reiterates that Andorra 
has already completed the tasks that 
corresponded to it.

Casal urges calm and bets on «going 
game by game» in the casuistry

de. He also expressed doubts 
about how unemployment be-
nefits will be managed for wor-
kers who return to their countri-
es after working in Andorra.

ANDORRA CANNOT FOLLOW OTHER MO-

DELS  / In this way, Bartumeu ma-
de it clear that Andorra cannot 
follow other models such as tho-
se of Monaco or Switzerland, sin-
ce they are very different realiti-
es. «Andorra is not an economic 
power like Switzerland, which 
is a priority interlocutor for the 
European Union. We would like 
to be, but we are not,» he decla-

After the Head of Govern-
ment, Xavier Espot, and the 
Executive Vice-President of 
the European Commission, 
Maroš Šefcovic, confirmed 
this Monday that the dead-
lines for the legal review of 
the Association Agreement 
between Andorra and the Eu-
ropean Union will be exten-
ded, the Minister Spokesper-
son, Guillem Casal, insisted 
this Wednesday on the need 
to remain calm and act pru-
dently. «We must be patient 
and go step by step. Using a 
football analogy, as the coac-
hes say, we must go game by 
game», declared Casal, emp-
hasizing that the next deci-
sions will be made «as more 
information becomes avai-
lable». The minister stressed 
that, after Andorra has com-
pleted its tasks in this phase, 
it is now the responsibility of 

El ministre reitera que 
ja s’han completat 
les tasques que 
corresponien a Govern

EL PERIÒDIC
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the Council of the European Uni-
on to «analyze and rule» on the 
Agreement. «It is not within our 
power to do more at this time,» 
he said, confident that the pro-
cess will not drag on, although 
acknowledging that «a short pe-
riod of time is open» for the Co-
uncil of the EU to make a defini-
tive decision.

COMMITTED CITIZENS AND FREEDOM OF 

VOTE / In relation to the position 
of CC, Casal wanted to recall the 
«strong defense» that Naudi ma-
de last week in parliament. «The 

Comitted Citizens distances 
itself from the positioning 
and opts for freedom of vote

33 In its last assembly, Committed 
Citizens decided to allow each 
militant to defend their position 
with respect to the Association 
Agreement. The party chose to 
distance itself from the growing 
politicization of an issue that it 
considers key to the future of 
the country, without defining 
a  un i f i ed  p os i t ion  on  t h i s 
transcendental matter. However, 
the parliamentary group maintains 
a formal commitment to the State 
Pact for negotiation, a position that 
is also subscribed to by prominent 
members of the Executive such as 
Ferré or Forné: «Our commitment 
to the State Pact is firm, because 
we consider that this agreement is 
key to the future of Andorra and it 
fit with the European Union,» the 
parliamentary group declared.

red forcefully. Even so, and des-
pite his criticisms, Bartumeu re-
affirmed his support for the As-
sociation Agreement, although 
he insisted on the fact that the 
management of the negotiati-
ons must be thoroughly revi-
ewed. «We cannot ignore the 
shortcomings that have existed 
so far. It is essential to address 
these issues with greater rigor 
and responsibility,» he conclu-
ded. .

Bartumeu made it 
clear that Andorra 
cannot look to other 
models such as 
those of Monaco or 
Switzerland

Government stands by this and 
by the fact that its institutional 
positions, such as Raül Ferré and 
David Forné, maintain a fierce 
and strong defense of the Agre-
ement». .

https://www.immo-laportella.com/
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Nicolas Hale-Woods
FREERIDE WORLD TOUR (FWT) FOUNDER AND CEO

INTERVIEW

T h e  F I S  F r e e r i d e  W o r l d 
Championships has officially 
announced Andorra for its 2026 
event. This is a historic milestone: 
the world’s best freeriders will 
compete for World Champion 
titles in ski and snowboard 
under FIS authority. Nicolas 
Hale Woods, Freeride World 
Tour (FWT) Founder and CEO, 
told us about this event and 
shared the latest news about the 
evolution of this sport. 

—The first historical FIS Freeride 
Championship is to be held in 
Andorra. Why did you choose 
Andorra?
—There are two main reasons. 
The first reason is we’ve had 
a ten-year partnership. Ten 
years of excellent experience 
in terms of snow conditions, 
our partnerships with Ordino-
Arcalis and Andorra Tourism 
have welcomed us with great 
hospitality. So, we know each 
other well and we know that 
we have a strong support. So 
it’s good to start and have the 
first world championships with 
partners you trust. 

The second reason is the 
number of  options in the 
mountains. We’ve used five 
different venues in cold powder 
snow, and in spring snow, so it’s 
very flexible. Here in Andorra 
Freeride feels like at home,

—Due to difficult off-piste 
conditions this winter, the 

Freeride World Tour team 
decided to cancel the competition 
in the Pyrenees and to move to 
the Alps. Are you sure that the 
weather conditions in 2026 will 
allow you to held FIS Freeride 
World Championship? 

—We’re never sure of weather 
conditions. And that’s the same 
in Switzerland, as well as in 
Andorra, in Alaska, in Japan. We 
have to adapt, and sometimes it 
doesn´t work. But that’s part of 
the game!

We have been organizing 
the competitions for 30 years. 
Next March will be the 30th 
anniversary of FWT in Verbier! 
So, we know that there’s no 
guarantee, and that’s why, 
each time when it happens, it is 

FWT

Rybalchenko
IRINA

«It’s good to start the World championships 
with partners you trust»
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«If Joan Aracil ranks 
in the top 12, he will 
automatically be 
qualified in the World 
Championships in 2026»

World Tour, they have a World 
Championship, they have a 
junior event, a qualifying event… 
The base of the sport is events in 
22 countries, with riders from 
71 countries, almost 10,000 
licensed riders last winter. So, 
we are officially candidates.

F I S  S e c r e t a r y  G e n e r a l 
Michel Vion confirmed in a 
conversation with the IOC a 
month ago that FIS is interested 
in including freeride in the 
2030 Olympic Games program. 
The next steps are an exchange 
between the FIS, us and the IOC 
to make sure that our candidacy 
is fully ready.

The final decision will be in 
September 2025. So in only 
10 months we will know if the 
freeride is in the 2030 Olympics. 
The reason why the chance is high 
is because the sport is exciting to 
a wide audience and has a very 
strong base with more and more 
young skiers and snowboarders.

And the very good news is 
that the 2034 Olympics will 
be held in Salt Lake City, and 
the organizing committee has 
already said to the IOC that they 
want freeride. It’s not confirmed 
yet, but we have high hopes that 
it will be. .

just one day. Is it enough? 
—Yes, it’s enough to have four 
categories, totaling 67 riders, 
24 ski males, 16 ski females, 16 
snowboard males, 10 snowboard 
females, plus the Andorran 
Ski Federation will have one 
wildcard (Andorran rider Joan 
Aracil is qualified for the World 
Tour 2025). If he ranks in the 
top 12, he will automatically 
be qualified in the World 
Championships in 2026.

—Will Russian riders participate?
—This is a very good question. 
Russian rider Anna Orlova is 
participating in FWT this year. 
For the moment, FIS has not said 
no to Russian athletes for the FIS 
World Championship. This is to 
be confirmed before the event. 
Hopefully the geopolitical 
situation at hand will be over by 
then.

—Are you going to update a 
contract for FWT with Andorra?
—We don’t know yet. Now we have 
a 16 months communication 
plan till February 2026, because 
the qualification for the World 
Championships in 2026 will 
happen in 2025. It’s the rankings 
in 2025 that will determine 

magical. It’s not like a football 
match. It’s unpredictable. But 
we don’t like predictable things.

—But nevertheless, do you have 
any plan B?
—Well, if the snow conditions 
and the weather forecast are 
not good 15 days before the 
competition, we will postpone 
it to later in the winter. And if it 
doesn’t work later in the winter, 
we will organize it next year, to 
ensure that we have the most 
chances and the most cards in 
our hands to make it happens. 
It’s a plan that we’ve been 
discussing with our Andorran 
partners for months.

—But it will be Andorra in any 
cases?
—Indeed, it will be in Andorra. 

—This is Andorra missing the 
FWR competitions, first time after 
10 years holding this important 
international sport event. What 
is the reason?
—Freeride historically moves 
from one destination to another. 
The only one stable which is 
from the beginning is Verbier. 
In France we went to Tignes, 
from Tignes to Chamonix… We 
need to bring some change. The 
opportunity is to host an event 
in France, in Val Thorens. This 
is a big opportunity. France is a 
huge market, it´s number one in 
Europe for skiing. So, we worked 
on coming back to France for 
the FWT and go to Andorra for 
the FIS World Championships. 
Undoubtedly, this is a good 
progression for Andorra.

—How big is the FIS World 
Championship budget? 
—It’s approximately 850,000 
euros. Half of the budget pays 
Andorra.

And how big is the prize fund?
It is 75,000 euros, which is the 

same then what we have for FWT 
events.

—Judges will evaluate each race 
on five criteria: line choice, control, 
fluidity, technique and air&style. 
The Championship is going to be 
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FWT

«In only 10 months 
we will know if the 
freeride is in the 2030 
Olympics»

which rider will come in 2026.
We have a long-term plan, and 

then once this works, we’ll see 
what will come after that. It is not 
just thought of as a one-off, but 
to continue our collaboration in 
the long term. 

—Will freeride ever be in the 
Olympics contests? Is there 
any work in this direction at the 
global level? 
— W i t h  t h e  W o r l d 
Championships confirmed in 
Andorra in 2026, we are moving 
a step further. Now, the Olympic 
Committee is saying, okay, 
freeriding is ready. They have a 
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FM
Cadena Dial 
Andorra

88.1

R7P

89.0

Pròxima FM 
Andorra

89.5

RNA

91.4

SER Catalunya 
Andorra

92.1

Els40 Classic 
Andorra

92.6

Ràdio Valira 
(Punto ràdio)

93.3

Flaix FM

93.8

RNA

94.2

Andorra 1

96.0

Ràdio Valira 
(Onda Cero)

98.1

NRJ

100.6

AD Ràdio

101.5

France Inter

101.8

Ràdio Ser 
P. d’Andorra

102.3

France 
Musique

102.6

Els40 Andorra

103.3

France 
Culture

104.0

Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
Principat

107.5

Ràdio 3

107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
El Trànsit

12:30
Focus, amb Laura Cugat

13:45
Informatiu migdia

14:15
Quixots, amb Nil Forcada: Vertigen

14:30
La Clau, amb David Domingo

15:00
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Sessió de Consell General

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

20:00
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:45
Informatiu vespre

21:15
Mirades: Ordino Arcalís, el documen-
tal

22:20
La Clau, amb David Domingo

22:50
Sessió de Consell General

01:00
Àrea Andorra Difusió

Informatiu migdia13.45

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


CASA DEL LLIBRE

«No hi ha res més 
poderós que un secret, 
ni res més temible que 
allò que mai arribem a 
entendre del tot»

Cristina Fernández Cubas

VALORACIÓ

RESUM

L’obra és una recopilació de 
contes que exploren els límits 
entre la realitat i la fantasia, 
submergint el lector en històries 
que oscil·len entre el quotidià i 
l’estrany. El relat que dona nom 
al llibre tracta sobre una nena 
que descriu la complexa relació 
amb la seva germana Nona, qui 
viu confinada en una habitació 
per motius misteriosos. La resta 
dels relats aborden temes com 
el desconcert, la pèrdua i els 
girs inesperats que transformen 
l’experiència dels personatges. 

TÍTOL

AUTOR

PÀGINES

EDITORIAL

ANY

GÈNERE

L’habitació de Nona

Cristina Fernández 
Cubas

Tusquets Editores

2015

Relats breus, Misteri, 
Literatura fantàstica

144

Trama i argument

Personatges

Narrativa i estil d’escritura

Riquesa del llenguatge

Ambientació

Valoració personal
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NONA

MUÑOZ

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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